
 

 

 

Børne- og Undervisningsministeriet 

28. januar 2025 

Sagsnr.: 24/39568  

Børne- og Undervisningsudvalget 

Christiansborg 

Svar på alm. del – spørgsmål 145 

I brev af 17. december 2024 har udvalget stillet mig følgende spørgsmål: 

Alm. del – spørgsmål 145: 

Mener ministeren, at 10. klasse har været en succes? 

Svar: 

Der foreligger generelt begrænset viden om egentlige effekter af 10. 

klasse. Ift. virkningerne af 10. klasse på elevernes faglige niveau kan jeg 

henvise til svar på BUU-spørgsmål 146, hvor det fremgår, at nogle elever 

formår at løfte deres karakterer i 10. klasse, men der er ligeledes en 

væsentlig andel af eleverne, der opnår dårligere karakterer i dansk, 

matematik og engelsk i 10. klasse. Jeg mener ikke, at analysen kan bruges 

som grundlag for at konkludere, om 10. klasse samlet set har været en 

succes.  

10. klasse udfylder i dag en vigtig rolle i forhold til at give faglig 

kvalificering og afklaring af uddannelsesvalg til unge med behov for det, 

men samlet set mener jeg, at vi med epx kan give de unge et bedre 

tilbud. På epx får de unge to sammenhængende år til at afklare deres 

uddannelsesvalg i stedet for ét år i 10. klasse, og de får et mere stabilt 

ungdomsuddannelsesforløb med færre skift mellem institutioner og 

klassekammerater.  

Jeg mener derfor, at vi med epx kan tilbyde de unge et bedre 

uddannelsestilbud på en ungdomsuddannelse, hvor de kan prøve kræfter 

med forskellige uddannelsesretninger i gode fysiske rammer og med et 

godt ungdomsmiljø. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

Mattias Tesfaye 

Offentligt
BUU Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 145
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